
Záznam 
ze zasedání 89. Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR, 

které se konalo dne 21. dubna 2011 na Úřadu vlády ČR 
 

Přítomni: dle prezenční listiny 
 

 
Program 

 
 

1. Kontrola záznamu z 88. Plenární schůze RHSD ČR konané dne 17.  2.  2011  
 

2. Materiály k projednání 
 
2.1.  Stav plnění priorit jednotlivých rezortů podle programového prohlášení   vlády 

ze dne 4. srpna 2010 
2.2. Národní program reforem 
2.3. Současná situace v programu Zelená úsporám  
2.4. Stav přípravy proexportní strategie  
2.5. Harmonogram činnosti příprav k rozšíření jaderné elektrárny Temelín   
2.6. Novela zákoníku  práce 
2.7. Sociální reforma 
2.8. Důchodová reforma včetně souvisejících daňových změn 
2.9. Příprava nového občanského zákoníku 
2.10. Daňová reforma 
2.11. Informace o čerpání strukturálních fondů 
2.12. Aktuální informace o stavu přípravy  zdravotnické reformy 
  
  
3. Materiály k informaci 
 
3.1. Informace o přípravě zemědělské politiky 
 
Přílohy: 
• Prezenční listina 
 

Průběh jednání 
 

Jednání zahájil a řídil ministr práce a sociálních věcí a výkonný místopředseda RHSD ČR 
Dr. Ing. Jaromír Drábek (dále předsedající). Omluvil neúčast předsedy vlády a RHSD ČR na 
počátku jednání. Dále omluvil nepřítomného ministra dopravy, kterého zastupuje  Ing. Ivo 
Toman, náměstek ministra. Ještě před jednáním o programu požádal přítomné o vyjádření 
k bodu 1. 
 
K bodu 1.:   Kontrola záznamu z 88. Plenární schůze RHSD ČR konané dne 17.  2.  2011 
 

Závěr 
Plenární schůze Rady hospodářské a sociální dohody ČR b e r e kontrolu záznamu 
z 88. Plenární schůze RHSD ČR se souhlasem na vědomí. 
 
 

Dále předsedající vyzval účastníky jednání k diskusi o předloženém programu s tím, že 
body 2.1. a 2.2. doporučil projednat až po příchodu předsedy vlády a RHSD ČR RNDr. Petra 
Nečase. Bod 2.3. na žádost ministra životního prostředí  bude projednán jako první. 



• Generální ředitel SP ČR Ing. Zdeněk Liška připomněl jednání sociálních partnerů k 
návrhu zákoníku práce s tím, že žádá o posun termínu předložení návrhu vládě ČR o 
jeden měsíc, tj. 31. 5. 2011. Dnes proto doporučuje neprojednávat vlastní materiál, ale 
pouze projednat další postup. 
Předsedající konstatoval nonverbální souhlas strany odborů a návrh akceptoval.  
 

• Předseda KZPS ČR Jan Wiesner  požádal v souvislosti s bodem 3.1. projednat otázku 
rozpočtu EU na roky 2014 a 2020. 
Předsedající s ohledem na časově omezenou přítomnost ministra zemědělství, 
doporučil zařadit jednání o této problematice za bod 2.3. 
 

• Zástupce SP ČR Ing. Jaromír Schubert požádal zařadit do bodu Různé problematiku 
výše odvodů OSVČ. Podkladový materiál byl rozdán na stůl. K tomu byla VZP 
zpracována analýza, která tvoří přílohu rozdaného materiálu. 
Předsedající konstatoval, že tato problematika bude projednána v bodu Různé. 
 

• Ministr průmyslu a obchodu Ing. Martin Kocourek se ve svém vystoupení vrátil k období 
mezi poslední a touto Plenární schůzí RHSD ČR. Připomněl mediální aktivity, zejména 
ze strany ČMKOS, k některým dnes projednávaným tématům a z některých z nich 
citoval. Pokud by dnešní jednání mělo pouze podpořit kampaň jednoho ze sociálních 
partnerů, považuje jednání za zbytečné. Vyzval proto ČMKOS k vyjádření, jak přistupuje 
k dnešnímu jednání. Podle jeho názoru by se mělo vyjasnit, jak vůči sobě budou partneři 
postupovat. Domnívá se, že je nutné se respektovat jako partneři a respektovat i názory 
druhé strany. 

 
Předsedající uvedl, že není spokojen s vyhrocováním situace. Pro běžného občana je, 
dle jeho názoru, tento stav nepochopitelný a na některé skupiny to působí velmi 
negativně. Reagoval na článek k jeho osobě a na vyjádření předsedkyně OS 
zdravotnictví otázkou, zda má další diskuse smysl. Požádal sociální partnery, aby 
informovali své členy o reakci předsedajícího na uveřejněný článek. Reakci zašle 
v nejbližších dnech elektronickou cestou. 
 
Se zásadním prohlášením vystoupil předseda ČMKOS Jaroslav Zavadil. Požádal o 
přerušení dnešního jednání s tím, že tato vláda se stala pro stranu odborů 
nedůvěryhodnou. Připomněl kauzy probíhající v posledních dnech, které přinášejí zmatek 
do společnosti. Pro ČMKOS ztratila tato vláda důvěru ve vztahu k projednávání 
důležitých reformních materiálů. Všechny tyto reformy vedou k postihu většiny občanů. 
Připomněl, že připomínková řízení, která proběhla k předkládaným reformám byla 
formální a na názory odborů většinou nebyl brán zřetel. Jsou přesvědčeni o tom, že 
všechny navrhované reformy postihnou většinu občanů a přinesou větší deficit veřejných 
financí. Na závěr doporučil svolat v dohledné době Předsednictvo RHSD ČR, kde by byl 
dohodnut další postup. 

 
Předsedající reagoval s tím, že tvrzení, že tato vláda zvyšuje schodek veřejných 
rozpočtů, není pravdou. Také konstatoval, že zmíněné kauzy, se netýkají žádného 
z přítomných členů vlády. K připomínkovým řízením uvedl, že řada připomínek sociálních 
partnerů byla do předloh zapracována a varianta důchodové reformy odborů byla 
zařazena jako rovnocenná k dalším variantám. V návrhu na svolání Předsednictva RHSD 
ČR nevidí žádný problém. Jedná se o standardní postup. 
 
Se stanoviskem zaměstnavatelů vystoupil 1. viceprezident SP ČR Ing. Jaroslav Hanák. 
Konstatoval, že politické kauzy, které postihly tuto vládu objektivně zpomalily práce na 
důležitých reformách. Je však třeba, aby dále probíhaly diskuze a práce nad dokumenty, 
potřebnými pro výrobní sféru. Problém je, že všechny práce probíhají velmi pomalu. 



Uvedl, že jednání se zúčastňují, aby  práce na důležitých reformách a materiálech 
urychlili. 
 
Předseda KZPS ČR Jan Wiesner doplnil přednesené stanovisko a nedoporučil přerušit 
jednání. Domnívá se, že by to bylo i znevážení práce odborníků, kteří se scházejí 
v pracovních týmech a dokumenty po odborné stránce projednávají a zpracovávají 
podklady pro další jednání. Vyjádřil nespokojenost s průběhem prací na připravovaných 
dokumentech. Není možné brzdit ekonomiku.   
 
Ministr průmyslu a obchodu Ing. Martin Kocourek vystoupil s otázkou, jaký je doopravdy 
důvod k přerušení jednání. 
 
Předsedkyně OS zdravotnictví Bc. Dagmar Žitníková mimo jiné uvedla, že sociální 
reforma není sociálně citlivá a bude mít dopady na ty nejslabší. Na tyto následky byl 
předsedající opakovaně upozorněn i Národní radou zdravotně postižených. Od 
představitele MPSV ČR by očekávala více porozumění.  
 
Předsedající připomněl, že úspora v sociálním systému se týká administrativních 
nákladů. Chápe, že některá vyjádření se straně odborů nelíbí, ale neznamená to, že jsou 
nepravdivá. 
 
Předseda ASO Bohumír Dufek vystoupil s tím, že drtivá většina občanů je přesvědčena, 
že tento stát nefunguje dobře a připravované kroky přinesou občanům pouze problémy. 
Uvedl některé příklady. Zhoršují se podmínky pro život občanů, ale i podnikatelů. Odmítl 
politický přístup, chce jednat pouze o ekonomice. 
 
Předseda OS KOVO Josef Středula připomněl jednání tripartity v době hospodářské 
krize, kdy společně s tehdejší vládou byly vytyčeny nejdůležitější úkoly pro rozvoj 
ekonomiky (38 bodů). Současná vláda se tímto dokumentem odmítla zabývat. Dále se 
pozastavil nad titulem v tisku „jak dostat odbory od jednacího stolu“ a uvedl některé 
příklady dokládající tento stav. Také on odmítl politický přístup. 
 
Předseda KZPS ČR v souvislosti s předchozím vystoupením upozornil na iniciativu HK 
ČR, která žádá vládu ČR o zřízení Hospodářské rady státu. Jedná se o iniciativu 
podnikatelské sféry, která jde mimo tripartitu. 
 
Reagoval předseda ČMKOS, který uvedl, že byla některými představiteli podnikatelské 
sféry zpochybněna účast odborů na jednáních k některým reformám. 

 
Ing. Jaroslav Hanák upozornil, že citované stanovisko prezidenta SP ČR bylo 
stanoviskem osobním a neshoduje se s postojem SP ČR k RHSD ČR. Dále uvedl, že bez 
ohledu na všechny již zmíněné okolnosti je třeba zásadní dokumenty projednat. 
 
Ing. Jaromír Schubert doporučil ukončit konfrontace. Účastníci jednání mají odpovědnost 
vůči občanům, vůči této zemi. Nelze reformy odkládat. Doporučuje proto pokračovat 
v jednání a neodkládat rozhodnutí na Předsednictvo RHSD ČR. 
 
Ministr průmyslu a obchodu Ing. Martin Kocourek reagoval na předchozí vystoupení 
konkrétními příklady. Upozornil rovněž, že vládní strana přišla dnes jednat, ale odborová 
strana již přišla se záměrem odejít, protože na desátou hodinu má svolánu tiskovou 
konferenci. 

 
Jaroslav Zavadil zopakoval argumenty, které vedly stranu odborů k požadavku přerušit 
dnešní jednání. Ve vztahu k tak důležitým reformám nemá strana odborů k vládě důvěru. 



Ministr financí Ing. Miroslav Kalousek si uvědomuje, že s ohledem na poslední kauzy 
není vláda vnímána příznivě. Upozornil, že ani jednoho z přítomných členů vlády se 
problémy posledních dnů netýkají. Dále upozornil, že o důvěře vládě rozhoduje pouze 
PSP ČR, resp. voliči. 

 
S krátkými diskusními příspěvky vystoupili místopředseda KZPS ČR Ing. Pavel Dušek, 
předseda KZPS ČR Jan Wiesner, ministr průmyslu a obchodu Ing. Martin Kocourek, 
zástupce SP ČR Ing. Břetislav Ošťádal, místopředseda Sdružení podnikatelů a 
živnostníků ČR Petr Boubín a předseda OS dopravy Luboš Pomajbík. Zaměřili se 
především na efektivitu jednání, na jednání pracovních orgánů RHSD ČR, na problém 
projednávání některých materiálů ve vládě bez předchozího projednání v tripartitě, na 
odpolitizování jednání, na připomínkové řízení, na současný stav politické scény, na 
historii některých reforem, na postupy při projednávání materiálů, na odpovědnost 
jednotlivých partnerů. 

 
Předsedající konstatoval, že zazněla řada připomínek, námětů a návrhů. Za vládní stranu 
doporučuje pokračovat v jednání podle schváleného programu. 

 
Předseda ČMKOS Jaroslav Zavadil opakovaně potvrdil požadavek odborů na přerušení 
jednání. Odmítl politické ambice, zopakoval již přednesené argumenty, které vedly stranu 
odborů k tomuto požadavku. 
 
Předsedající uvedl, že nevidí důvod k přerušení jednání, ale současně upozornil na čl. 2, 
odst. 5, Jednacího řádu RHSD ČR, který stanoví podmínky pro jednání Plenární schůze 
RHSD ČR. V případě neúčasti jedné z delegací, není možno pokračovat v jednání. 
Ministr průmyslu a obchodu Ing. Martin Kocourek přednesl dotaz, do kdy má být jednání    
89. Plenární schůze přerušeno. 

 
Předseda KZPS ČR Jan Wiesner zopakoval požadavek strany zaměstnavatelů na 
pokračování jednání. Pokud jednání nebude pokračovat, navrhuje po přerušení jednání 
svolat Předsednictvo RHSD ČR. Zdůraznil, že je třeba řadu podkladů projednat 
s ohledem na potřeby podnikatelské strany. 

 
Předsedající souhlasil s předneseným názorem s tím, že o termínu jednání musí 
rozhodnou předseda vlády a předseda RHSD ČR RNDr. Petr Nečas. 

 
Strana odborů odchází. 

 
Předsedající konstatoval, že dle již dříve zmíněného článku Jednacího řádu RHSD ČR 
nemůže zasedání Plenární schůze RHSD ČR pokračovat a ukončil jednání. 
 
 

 
Zpracoval: Sekretariát RHSD ČR 
 
 
                                                                                                     Dr. Ing. Jaromír Drábek 
                                                                                                 ministr práce a sociálních věcí 
                                                                                                                        a 
                                                                                             výkonný místopředseda RHSD ČR  
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